

ОТ РЕДАКЦИИ

Уважаемые читатели!

Перед вами первый номер нового научного журнала по историческим наукам, издаваемого Национальным исследовательским университетом «Высшая школа экономики».

История — и как учебная дисциплина, и как область научных исследований — существует в нашем университете уже не одно десятилетие. Еще двадцать лет назад в НИУ ВШЭ была создана первая историческая кафедра, в 2002 г. возник Институт гуманитарных историко-теоретических исследований, который за годы своего существования превратился в крупный и авторитетный международный междисциплинарный научный центр, известный своими многочисленными публикациями, конференциями и семинарами. В конце 2009 г. Ученый совет университета принял решение о создании факультета истории (в 2015 г. преобразован в Школу исторических наук), первый набор на который состоялся в 2010 г. Вскоре образовательные программы по истории были открыты в Пермском и Санкт-Петербургском кампусах НИУ ВШЭ. В эти же годы стали появляться новые научные подразделения исторического профиля. В Москве это Международный центр истории и социологии Второй мировой войны и ее последствий (ныне — Институт советской и постсоветской истории), Лаборатория медиевистических исследований, Центр истории России Нового времени, Международный центр антропологии, Международная лаборатория региональной истории России. В Санкт-Петербурге был создан Центр исторических исследований с Лабораторией экологической и технологической истории и Отделом социальной антропологии, в Перми — Сектор исторических исследований. В 2017 г. в НИУ ВШЭ появился Институт классического Востока и античности, в составе которого работает Центр античной и восточной археологии. Все эти научные подразделения университета активно

сотрудничают с научными центрами в России и за рубежом, реализуют масштабные исследовательские проекты и хорошо известны в академическом сообществе.

Вполне естественно, что на протяжении последних десяти лет неоднократно возникал вопрос о создании исторического журнала, но мы долго не решались на это начинание, осознавая всю его серьезность и ответственность и внимательно изучая опыт наших коллег.

На наш взгляд, в настоящее время рынок академической исторической периодики в России крайне неоднороден. За последние двадцать лет появилось много новых журналов, некоторые из которых, просуществовав недолго, были закрыты. Другие продолжают издаваться, хотя так и не сумели обрести серьезную репутацию. Существует ряд уважаемых «старых» журналов («Вестник древней истории», «Средние века», «Российская история», «Новая и новейшая история» и т. д.) с устоявшимися традициями редакционной политики, структурой и составом авторов. Одновременно есть ряд созданных в последние десятилетия динамичных изданий тематического характера, заслуживших в последние годы высокую академическую репутацию («Ab Imperio», «Древняя Русь: Вопросы медиевистики», «Диалог со временем», «Quaestio Rossica», ЭНОЖ «История» и др.).

Однако большинство существующих журналов носят проблемно-тематический характер и фактически делят сферу своей «ответственности» по принципу «русской / нерусской» тематики, что не способствует преодолению «цеховых» барьеров. На наш взгляд, в России в настоящее время есть потребность в периодических изданиях общеперспективного характера, которые задавали бы структуру научного поля, определяли стандарты качества, формировали общенациональную

исследовательскую программу, систематически публиковали новаторские исследования, отражающие изменения в быстро развивающейся современной исторической науке, были бы площадкой для представления результатов и обмена идеями между исследователями из разных (суб)дисциплин и предметных полей, стимулируя междисциплинарные, компаративные и глобальные исследования. Следует заметить, что в международном академическом пространстве также мало журналов, которые позволяли бы историкам вести диалог с представителями других дисциплин.

Заполнить эту нишу мы и хотим попытаться нашим новым журналом. «History HSE» будет ориентирован на широкий междисциплинарный и компаративный синтез, с особым вниманием к диалогу между историками, политологами, социологами и экономистами, что соответствует профилю исследований НИУ ВШЭ в целом. Приоритетными для журнала станут исторические исследования на пересечении с другими дисциплинами и субдисциплинами (науки о языке, социальные теории, антропология, география, медицина, биология, право, криминология, экономика, digital humanities и т. д.). Мы надеемся, что журнал станет площадкой для публикации результатов практических исторических исследований по проблематике и с применением методов, разработанных в других дисциплинах. Особый интерес для журнала будут представлять исследования в следующих областях:

- теория и история исторического знания, а также история науки, идей, понятий, источниковедение;
- политическая, социальная, культурная и экономическая история, историческая антропология, социальная история войн и конфликтов, история искусства;
- история повседневности, эмоций, преемственности, запахов, цвета, смерти, детства,

времени, сексуальности и другие предметные поля новой социальной и новой культурной истории;

- новая институциональная история, предполагающая изучение институтов государственности и гражданства, развития state capacity, взаимоотношений государства и общества, особенностей этих процессов в России и других странах, их соотносимости с моделями исторических процессов, познаваемых на западноевропейском и глобальном материале;

- макро- и микроистория, историческая социология, сравнительная, транснациональная и глобальная история;

- public history, memory studies, genocide studies, trauma studies, gender studies, film studies, game studies, digital history и аналогичные предметные поля;

- вспомогательные исторические дисциплины.

Мы планируем также публиковать полемические материалы, информацию о научных мероприятиях, новых книгах и т. д. Журнал будет издаваться на русском и английском языках как электронное сетевое издание с открытым доступом к публикациям.

Перед вами наш первый номер, собрать который, признаемся, было непросто. В силу известных обстоятельств серьезные российские исследователи предпочитают сегодня публиковать свои работы в журналах, входящих в международные наукометрические базы, вследствие чего количество статей, поступающих в эти журналы из России, значительно возросло, а время от поступления статьи в редакцию до ее публикации достигает иногда нескольких лет. Но подлинная наука измеряется не только и даже не столько цифрами, сколько новизной познания. В нашем случае — познания прошлого. Мы призываем к сотрудничеству всех, кто всерьез занимается познанием прошлого во всех его ипостасях, для кого это занятие — и профессия, и образ жизни.

**Редакция журнала
«History HSE»**

EDITORIAL

Dear readers,

With this issue, the National Research University Higher School of Economics is launching a new academic history journal.

History has had a major presence in our university both as a subject of study and as research area for well over a decade. Twenty years ago, HSE University established its first department of history. In 2002, the Institute for Theoretical and Historical Studies in the Humanities was formed and over the years it has evolved into a large influential international and interdisciplinary research centre famous for its numerous publications, conferences, and workshops. In late 2009, the HSE Academic Council adopted the decision to establish the Faculty of History (which was transformed into the School of History in 2015) with the first students admitted in 2010. History programs were soon launched at the HSE's Perm and St. Petersburg campuses. New historical research centers appeared around the same time. The HSE Moscow campus saw the launch of the International Center for the History and Sociology of World War II and Its Consequences (now the Institute for Advanced Soviet and Post-Soviet History), the Center for Medieval Studies, the Center for Modern Russian History, the International Center of Anthropology, and the International Laboratory "Russia's Regions in Historical Perspective". The St. Petersburg campus established the Center for Historical Research and the Laboratory for Environmental and Technological History and the Division of Social Anthropology, and the Perm campus formed the Group for Historical Research. In 2017, the HSE opened the Institute for Oriental and Classical Studies, which includes the Centre of Classical and Oriental Archaeology. These academic divisions actively collaborate with academic centers in Russia and abroad, implement large-scale research projects, and are well known in the academic community.

The issue of launching an academic journal on history has naturally come up numerous times over the past decade. However, given the importance of such an undertaking and the responsibility it entails, we took our time and carefully studied the experience of our colleagues.

In our opinion, the history journals published in Russia today are a mixed bunch. A large number of journals have appeared over the past two decades, with some of them folding after just a few issues. Others have survived to this day, even if they have failed to develop a solid professional reputation. There are several respected "old" journals (*Journal of Ancient History*, *Studies on Medieval and Early Modern History*, *Russian History*, *Modern and Contemporary History*, etc.) with an established structure, editorship policies, and contributors. At the same time, there are several new dynamic thematic publications that have developed an excellent academic reputation (*Ab Imperio*, *Old Russia: The Questions of Middle Ages*, *Dialogue with Time*, *Quaestio Rossica*, *JES History*, etc.).

However, most currently published journals are focused on specific problems and subjects and essentially divide their field of "responsibility" along the Russian / non-Russian lines, which is not conducive to overcoming the "guild" barriers. In our opinion, Russia currently needs periodicals on general historical matters that would set the structure of the academic field, define quality standards, shape a nationwide research program, systematically publish innovative research that reflects the changes in the rapidly developing historical science, serve as a venue for presenting research results and exchanging ideas between academics working in various (sub)disciplines, and stimulate interdisciplinary, comparative and global research. It is worth noting that the number of journals offering

historians the opportunity to engage in a dialogue with academics working in other disciplines are also few and far between.

This is the niche we would like to fill with our new journal. *History HSE* will be geared towards a broad interdisciplinary and comparative synthesis, with special emphasis on a dialogue between historians, political scientists, sociologists, and economists, which aligns with the HSE's overall research scope. The journal will give priority to historical studies intersecting with other disciplines and sub-disciplines (language sciences, social theories, anthropology, geography, medicine, biology, law, criminology, economics, digital humanities, etc.). We hope that our journal will become a venue for publishing the results of practical historical research into problems of other disciplines carried out using methods developed in those disciplines.

The following areas of research will be of particular interest for our journal:

- the theory and history of historical knowledge, the history of science, ideas, and concepts; source studies/source criticism; historiography;
- political, social, cultural, and economic history; historical anthropology; the social history of wars and conflicts; the history of arts;
- the history of everyday life, emotions, crime, smells, colors, death, childhood, time, sexuality, and other subject fields in the new social and cultural history;
- new institutional history that entails studying the institutes of statehood and citizenship, state capacity development, the relationship between state and society;

- the national specifics of these processes in Russia and other states, their correlation with the models of historical processes studied in the Western European and global contexts;

- macro- and microhistory, historical sociology, comparative, transnational, and global history;

- public history, memory studies, genocide studies, trauma studies, gender studies, film and history, historical game studies, digital history, and similar subject fields;

- auxiliary sciences of history.

We also plan on publishing polemic materials, information on academic events, new books, etc. *History HSE* is an open access online journal that publishes articles in English and Russian uploaded onto the journal's page on the HSE's corporate website.

This is our first issue, and we admit that putting it together has not been easy. Current circumstances mean that serious scholars prefer to publish their work in journals indexed in international citation databases. Consequently, there is now a glut of articles submitted to those journals from Russia, and the time that elapses between submitting an article and having it published can stretch into several years. But true science is measured not so much in figures as it is in discovering new knowledge — in our case, knowledge of the past. We invite every scholar who is engaged in the serious pursuit of knowledge about the past in all its dimensions, every scholar for whom scholarship is an occupation, a profession, and a way of life, to collaborate with us.

**Editorial staff of
*History HSE***